Тема. Написання прикметників із суфіксами – еньк, -есеньк, -ісіньк, -ськ, -цьк, -зьк.
Мета: навчальна - поглибити знання про прикметник як частину мови, формувати вміння утворювати прикметники, обґрунтувати написання прикметників із суфіксами зі значенням пестливості та здрібнілості відповідним орфографічним правилом та правила  написання та вживання у мові  суфіксів -ськ-, - зьк-, -цьк-.
розвивальна –  збагачувати словниковий запас учнів, розвивати увагу, пам’ять;
виховна – виховувати любов до рідного слова.
Поетична хвилинка
Українська мова
Ніжна, мила, світанкова, ясна, чиста, колискова, мелодійна, дзвінкотюча, дивна, радісна, співуча, лагідна, жива, казкова, красна, чарівна, шовкова. Найдорожча, добра, власна. Мудра, сонячна, прекрасна, солов’їна, барвінкова українська мова!
- Чи можна сказати, що всі слова є однією частиною мови?
Пояснення учителя.
· Сьогодні на уроці ми зможемо поглибити знання про прикметник як частину мови, сформувати вміння утворювати прикметники, визначати в них орфограму «м’який знак», обґрунтовувати написання прикметників із суфіксами зі значенням пестливості та здрібнілості відповідним орфографічним правилом та розглянемо правила  написання та вживання у мові  суфіксів -ськ-, - зьк-, -цьк-.
- Суфікси допомагають утворювати прикметники, надають словам певного емоційного значення. Нам потрібно навчитися правильно їх  використовувати в мовленні.
Проблемне запитання
- Уважно прочитайте вірш.
Місяць яснесенький
Промінь тихесенький кинув до нас.
Спи мій малесенький, пізній бо час. (Л. Українка)
- Яким способом утворилися ці прикметники?
- Назвіть суфікси за допомогою якого утворилися ці слова. Якого значення він надає словам? (значення пестливості)
Визначити суфікси у прикметниках.
5.2. Гра «Хто більше»
Від поданих слів утворіть якісні прикметники з різними смисловими відтінками у значенні, використовуючи суфікси –еньк-, -есеньк-, -ісіньк-, -усіньк- (-юсіньк-)
Білий, синій, радий, молодий, мокрий, круглий, кислий, широкий, короткий, сивий, повний, точний.
(Білий – біленький, білесенький, білісінький;
синій – синенький;
радий – раденький, радесенький, радісінький;
 молодий – молоденький, молодесенький, молодісінький;
 мокрий – мокренький, мокрісінький;
 круглий  - кругленький, круглесенький, круглісінький;
 короткий – коротенький,  коротесенький, коротюсінький;
сивий -  сивенький, сивісінький;
повний – повненький, повнісінький;
точний -  точнісінький)
Зразок: старий – старенький, старесенький, старісінький
Утворіть прикметники, використовуючи суфікси -ськ-, - зьк-, -цьк-
Україна, Київ, Львів, Запоріжжя, козак, чех, місто, студент, піонер, товариш, село, коваль, Харків, Кавказ, француз, Париж, Прага, Запоріжжя, Волга,, словак, Гадяч, узбек, Греція, більшовик, Чернівці, Кременчук.
 Робота 
А) Запиши  пропущені суфікси  -цьк- або -ськ-.
1. Ми народилися в муках, щоб родити, синами обезсмертити свій рід, щоб квітував на диво всьому світу коза  …  ий геніальний родовід! 2. Я для тебе горів, україн … ий народе, тільки, мабуть, не дуже яскраво горів. 3. Упаду я зорею, мій вічний народе, на трагічний і довгий Чума … ий шлях.
Б) Спишіть, у виділених прикметниках підкресліть суфікси і поясніть їх правопис. 
1. Легенька позолота лягла на дерево.2.Місяць ясненький промінь тихесенький кинув на нас. 3. Перед нами держав цілісінький хліб і стояла непочата вода. 4. Серед моря стоїть турецька галера. 5. Це була вона, Наталочка, зовсім маленькою, не просто малюсінькою, і придумувала казки. 6. Теплого грудневого дня четверо друзів гуляли над Невою. 7. З густої трави здіймається степовий орел і летить у небо.
-  Згадайте, коли в прикметниках пишуться суфікси -еньк-, -есеньк-,-ісіньк-, -юсіньк- (коли утворюються зменшувально – пестливі форми). 
[bookmark: _GoBack]- Як пишуться ці суфікси? (з м’яким знаком)
- Що ви дізналися про суфікси -ськ-, - зьк-,  -цьк-.? (Суфікси  -ськ-, - зьк-,  -цьк- беруть участь у творенні від географічних назв і назв народів. Пишуться з м’яким знаком)
VІ. Домашнє завдання.
§ 46, вправа 389
Повторити § 18


